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 خط مقاومت را در کل جهان گسترش دهیم
*  ابتدا دربــاره دلیل حضور خود در ایران 

بفرمایید.
بســم الله الرحمن الرحیم. مــن عبدالعلیم طاهر 
هســتم که از کشــور عراق به ایران آمده ام. من فیلم 
ســینمایی »شــهید« را ســاخته ام و تهیه کننده و 
کارگردان این فیلم هستم. فیلم »شهید« درباره زندگی 
شهید محمدباقر صدر است و به دلیل حضور این فیلم 
در بخش مســابقه بین الملل چهاردهمین جشنواره 
فیلم مقاومت به اینجا آمده ام. البته این ســومین بار 
اســت که به ایران می آیم. چون قبلا هم فیلم من در 
جشنواره بین المللی فیلم فجر و جاهای دیگری هم به 

نمایش درآمده بود.
*  جشنواره فیلم مقاومت به مناسبت سالگرد 
جنگ ایران و عراق برگزار می شود. با توجه به 
اینکه شــما عراقی هستید و یکی از محورهای 
این جشنواره نیز جنگ ایران وعراق است، چه 
انگیزه ای باعث شد تا در این جشنواره حضور 

یابید؟
بالاخره جنگی که راه افتاد، یک توطئه آمریکایی، 
صهیونیستی، سعودی و عربی بود که صدام آن را اجرا 
کرد. خود ملت عراق هم در آن زمان نســبت به این 
اتفاقی که افتاد ناراضی بودند و به اجبار در این جنگ 
شــرکت کردند و مجبور شدند با برادرانشان که ملت 
ایران هســتند بجنگند. بنابراین مــردم عراق هم در 
این قضیه مظلوم واقع شــدند. به ویژه اینکه بیش از 
60 درصد مردم عراق شــیعه بوده اند و حتی شیعیان 
مجبور به این کار شــدند؛ یا باید به زندان می رفتند 
و اعدام می شــدند و یا باید می جنگیدند. بین این دو 
گزینه هیچ راهــی نبود که انتخاب کنند و به همین 
دلیل هم می گویم که این جنگ یک چیز ناخواسته ای 

برای ما بود. 
* فیلم شــما چه ارتباطــی با موضوع 

تصویرروز-
چهاردهمین جشنواره فیلم مقاومت درحالی طی 
یک هفته از دوم تا نهم مهر در تهران برگزار شد که 
به نظر می رســید این جشنواره نسبت به دوره های 
گذشته خود رشــد کیفی و کمی داشت؛ هم تعداد 
فیلم هــای جدید و به نمایش درآمده در آن افزایش 
یافته بود و هم اینکه موضوعات جدیدتری به میان 
آمد و سر و شکل اغلب آثار نیز در حد قابل قبول بود.
در ســال های نه چندان دور، این جشــنواره با عنوان 
جشــنواره فیلم دفاع مقدس برگزار می شــد. چون محلی 
بــرای تجمیع و نمایش فیلم هایی با موضوع محوری جنگ 
هشت ساله ایران وعراق و زمینه ها و عواقب آن بود. اما طی 
سال های اخیر، با توجه به اینکه مقاومت، تبدیل به مسئله ای 
فراگیر و اصلی در کشور ما شد، این جشنواره نیز هم نام خود 
را به جشــنواره مقاومت تغییر داد و هم محورهایی مربوط 
به این مســئله را در بر گرفت. یعنی در دو، سه دوره اخیر، 
این جشنواره صرفا به نمایش فیلم هایی درباره دفاع مقدس 
محدود نیست، بلکه بطور کلی هر فیلمی که درباره مبارزه با 
ظلم و ستم و در حمایت از انقلاب و مقاومت باشد، در آن جا 
می گیرد. موضوعاتی مثل داعش و گروه های تکفیری، رژیم 
صهیونیستی، آل سعود، فتنه سال 88، فاجعه منا، توطئه ها 
و جنایات آمریکا و انگلیس علیه بشریت، فرهنگ استیلاگر 
غرب و ... همه رشته هایی از یک موضوع واحد به نام سلطه 
جهانی هســتند که جشنواره مقاومت، فیلم هایی علیه آنها 

را جذب می کند. 
به همین دلیل هم جشــنواره فیلــم مقاومت را باید 
استراتژیک ترین رویداد فرهنگی کشور دانست. هر چند که 
جشنواره فیلم فجر به عنوان دولتی ترین جشنواره سینمایی 
در ایران با همین هدف راه اندازی شد تا محل تجلی فیلم های 
انقلابی باشــد، امــا رفته رفته و با آمــد و رفت دولت های 
مختلف، این جشنواره از رسالت اولیه خودش فاصله گرفت 
و تبدیل به همایشی خنثی شد که فقط یک سری فیلم را 
نمایش می دهد. به همین دلیل هم جشنواره مقاومت سعی 
در پر کردن خلأهای جشنواره فجر دارد. در همین جهات، 
امسال برای اولین بار چند فیلم جدید به نمایش درآمد. این 
فیلم ها یا برای اولین بار در این جشنواره اکران شدند؛ مثل 
فیلم های »هیهات«، »عین شــین قاف«، »تا دور دست«، 
»پری دریایی«، موشن گرافیک »شهید محمد بروجردی« 
و ... و یا اکران های محدودی داشتند و هنوز به طور عمومی 
اکران نشده اند؛ مثل »یتیم خانه ایران«، »نفس«، »سیانور«، 

»جشن تولد« و ...
موضوعی که باید دامن زده شود

جشــنواره فیلم مقاومت امروز به بلوغ نســبی رسیده 
اســت. اما این جشنواره تا پختگی و رسیدن به کمال، باید 
کارهای زیادی انجام دهد. یکی از زمینه های رشد جشنواره 
فیلم مقاومت، بخش بین الملل این جشــنواره است. نکته 
مهم این اســت که جای خالی جشــنواره ای فراگیر برای 
فیلمســازان مســتقل و انقلابی در جهان محسوس است. 

گزارشی از چهاردهمین جشنواره بین المللی فیلم مقاومت

جشنواره ای که به بلوغ رسید، حالا وقت پختگی است
آنچه بر ســینمای جهان غالب است، فیلم های هالیوودی 
هستند و آنچه در جشــنواره ها امکان خودنمایی می یابد، 
فیلم های شبه روشنفکری هستند. در این میان، هیچ جایی 
برای هنرمندانی که مسیری فراتر از فیلم های هالیوودی و 
جشنواره ای می روند وجود ندارد. تنها جایی که می تواند در 
این زمینه جریان سازی کند، ایران است. همان طور که کشور 
ما در عرصه کاریکاتور، امروز به پایتخت کاریکاتوریست های 
مســتقل و مخالف نظام سلطه تبدیل شده است، در عرصه 
سینما نیز می تواند به چنین وضعیتی دست یابد. جشنواره 
فیلم فجر هم اساسا با همین هدف در ایران راه اندازی شد تا 
تبدیل به پایگاهی برای سینماگران انقلابی در داخل و خارج 
از کشــور شود، اما چون جشنواره فیلم فجر، یک جشنواره 
دولتی محسوب می شود که توسط وزارت فرهنگ و ارشاد 
اسلامی برگزار می شود، در هر دولت و تحت مدیریت وزرای 
ارشاد مختلف، سیاســت های این جشنواره نیز دستخوش 
تغییرات بســیاری شــد و از هدف اولیه اش فاصله گرفت. 
متأسفانه جشــنواره فجر هم بیشتر به محلی برای نمایش 
فیلم های تجاری و روشنفکرانه تبدیل شده است. به همین 
دلیل، جشنواره فیلم مقاومت، در کنار جشنواره فیلم عمار، 
به اصلی ترین رویدادهای سینمایی در حوزه انقلاب، مقاومت 
و دفاع مقدس تبدیل شــده اند. اگر جشــنواره عمار محل 
خودنمایی و پرورش هنرمندان جوان و به ویژه شهرستانی 
و روستایی است، جشنواره مقاومت پذیرای آثار فیلمسازان 

حرفه ای و جهانی است. 
محمد خزاعی، دبیر چهاردهمین جشنواره بین المللی 
فیلــم مقاومت هم در ایــن باره می گویــد: بطور معمول 
فیلمسازان مســتقل، ضدصهیونیســت و انقلابی دنیا در 
جشــنواره های سینمایی جهان جایگاهی ندارند و آثارشان 
مهجور می ماند. بطور مثال، یــک کارگردان آمریکایی که 
فیلمی درباره 11 ســپتامبر ساخته بود، می گفت که اجازه 
نمایش چنین فیلم هایی در سینماهای آمریکا داده نمی شود. 
تاکنون نیز در جشنواره های سینمایی مطرح جهان، به هیچ 
فیلم ضدصهیونیستی جایزه ای داده نشده است.  به این دلیل 
که این این جشنواره ها بعد سیاسی و اقتصادی دارند. بنابراین 
فیلمسازان مستقل و انقلابی و مبارز برای افشاگری جنایت ها 
و ظلم ها نیاز به یک پایگاه فرهنگی دارند که جشنواره فیلم 

مقاومت سعی دارد به چنین پایگاهی تبدیل شود.  
بر همین اساس، چهاردهمین جشنواره فیلم مقاومت، 
از عبدالملک الحوثی، رهبر جنبش انصارالله یمن، به عنوان 
چهره ســال مقاومت تجلیل کرد. البتــه الحوثی به ایران 

نیامد، لیکن نماینده وی برای حضور در مراســم اختتامیه 
جشــنواره مقاومت در کشــورمان حضور یافت. همچنین 
شــخصیت های دیگری چون »عبدالله اومیش« مستندساز 
آمریکایی، »بنجامین مارتینی« کارگردان فرانسوی و سازنده 
مستند”به ایران نروید”، »رابرت هافرر« کارگردان صاحب نام 

اتریشی، »دارنل استفان سامرز« مستندساز آمریکایی و یکی 
از بنیانگــذاران کارزار ضد جنگ »جوخه توقف جنگ« در 
آلمان، »دیز چندلر« کارگردان استرالیایی، »یوون انه ریدلی« 
نویسنده انگلیسی کتاب »آیا شکنجه موثر است؟«، »راشد 
رضوان« سازنده نخستین مستند قربانیان جنایت ابوغریب، 

»انیس لسود« از تونس و ... حضور یافتند.
در این جشنواره همچنین چند فیلم جدید خارجی با 
رویکــرد مقاومت به نمایش درآمد. فیلم هایی مثل »مقصد 
بعدی حمله کجاست؟« ساخته کارگردان مشهور هالیوودی، 
مایکل مور که به هجو سیســتم اداری و کارمندی آمریکا 
می پردازد، »شــهید« به کارگردانی عبدالعلیم طاهر که به 
مبارزات شــهید محمدباقر صدر علیه رژیم صدام پرداخته، 
»فانی و از هم گسیخته« ساخته فیلمساز مطرح سینمای 

ســوریه نجدت انزور درباره داعــش و ... همچنین قرار بود 
فیلم »اســنودن« ســاخته جدید الیور استون هم یکی از 
اولین نمایش های خود در جهان را در این جشــنواره انجام 

دهد، اما به موقع نرسید.
در همین جهت باید این بخش را پررنگ تر کرد. به طور 

مثال، یکی از اتفاقات خوب در جشــنواره فیلم مقاومت که 
کمتر درباره آن بحث شــد، حضور چند هنرمند و فیلمساز 
عراقی در این جشــنواره بود. نکته مهم این اســت که این 
جشنواره به مناسبت سالگرد جنگ عراق علیه ایران برگزار 
می شود. اینکه فیلمسازانی از کشور عراق، در این گردهمایی 
حاضر می شوند و به نشانه دوستی دو ملت ایران و عراق، با 
جشنواره مقاومت همراهی و همکاری می کنند، گویای آن 
اســت که دولت های غربی و عربی و عبری در رســیدن به 

اهداف خود در جنگ هشــت ساله، شکست خورده اند. اما 
درباره این موضوع مهم در رســانه ها بسیار کم صحبت شد 
و باید روی این اتفاق، مانور رسانه ای و تبلیغاتی زیادی داد 

و به آن دامن زد.
جشنواره مقاومت به میان مردم برود

همچنین یکی از شاخصه هایی که جشنواره مقاومت 
باید آن را پررنگ تر کند، وجه مردمی این جشنواره است. 
چون به هر حال، مقاومت یک امر مردمی است. به همین 
خاطر هم انتظار می رود جشنواره ای که به این مفهوم رد 
عرصه سنیما می پردازد، چنین رویکردی هم داشته باشد. 
یعنی بهتر است مرکز جشنواره به جای یک محل پرزرق 
و برق در شــمال شهر به نام پردیس سینمایی ملت، به 
سینماها و محافل جنوب شهر منتقل شود. به طور کلی، 
فیلم های این جشنواره باید در مکان هایی به نمایش در 
بیایند که عامه مردم، در آنها حضور یابند و شاهد جوش 
و خــروش مردم، همراه با این آثار باشــیم. هر چند که 
برگزار کننده های جشنواره مقاومت امسال قصد دارند تا 
از ظرفیت اکران های مردمی جشــنواره عمار بهره برند و 
فیلم های خود را در سه هزار نقطه از کشور نمایش دهند. 
اما باید تمهیدات دیگری هم برای مردمی تر شــدن این 

جشنواره اندیشید.
نشست های مقاومت پر بارتر شوند

در این جشــنواره، شخصیت های مطرح و برجسته 
ســینمای انقلاب و دفاع مقدس به برگــزاری کارگاه، 
جلسه سخنرانی و نشست نقد و بررسی پرداختند. ابراهیم 
حاتمی کیا، ابوالقاسم طالبی و احمدرضا درویش ازجمله 
فیلمسازان باسابقه و شناخته شده ای هستند که تجربیات 
خود را با برگزاری کارگاه هایی به هنرمندان جوان منتقل 
کردند. همچنین دیوید بارسامیان کارشناس و تحلیلگر 
سیاسی از آمریکا، ســعید جلیلی، محمدحسین صفار 
هرندی، عزت الله ضرغامی، حجت الاسلام علیرضا پناهیان 
و حسن رحیم پور ازغدی در این جشنواره درباره گفتمان 
فرهنگی انقلاب اسلامی سخنرانی نمودند. کارشناسانی 
چون نادر طالب زاده، مجید شــاه حسینی، محمدتقی 
فهیم، شهاب اسفندیاری، سعید مستغاثی و ... نیز به نقد 
آثار ضدایرانی و ضداسلامی هالیوود علیه ایران پرداختند.
اما چیزی که در این نشســت ها دیده شــد این بود 
که کمتر به موضوعات محوری و مورد نظر توجه شــد. 
بطور مثال، کارگاه های انتقال تجربه، با آنچه از آن توقع 
می رفت خیلی فاصله داشــت و صحبت های سخنرانان، 
مثل حرف هایی بود که قبلا هم زده بودند. همچنین در 
نشست های بررسی گفتمان فرهنگی انقلاب نیز، همین 
اتفاق افتاد و این جلسات، فاقد ارائه تز یا نگره جدیدی در 
حوزه سینمای مقاومت بودند و سخنرانان به تکرار مکررات 
پرداختند. شاید بهتر بود که برای این جلسات، موضوعات 
خاص تر و جزئی تری انتخاب می شد تا سخنرانان با تمرکز 

روی آن موضوعات مباحث دقیق تری ارائه دهند.
نشست های پرسش و پاسخ فیلم های چهاردهمین دوره 
جشنواره مقاومت، با حضور مجری و منتقدان جوان و نوظهور 
جبهه رســانه ای انقلاب برگزار شد. این جلسات فرصتی را 
فراهم کرد تا چهره های تازه نفس و جوان این عرصه بتوانند 
خودی نشان دهند و زمینه برای پرورش آنها فراهم تر شود.

گفت وگو با دو فیلمساز انقلابی خارجی

همهدرکنارایرانازمقاومتدفاعمیکنیم
آرش فهیم

اشاره: 
نظرات خارجی ها درباره کشــورمان 
همیشه شــنیدنی و قابل تأمل است. به 
هنرمندانی  خارجی ها،  این  اگر  خصوص 
آزادی خواه و عدالت طلب باشــند و از 
هنر به عنوان ابزاری برای افشای ظلم و 
سلطه استفاده کنند. برگزاری چهاردهمین 
جشــنواره بین المللی فیلم مقاومت در 
تهران این فرصت را فراهم کرد تا تعدادی 
از فیلمسازان مستقل و ضدسلطه جهان 
نیز در آن حضور یابند. در این میان و با 
توجه به تراکم برنامه ها و فرصت اندک این 
افراد، مجالی فراهم شد تا با دو نفر از آنها 
بطور شتابزده و کوتاه، گفت وگویی انجام 
دهیم. امیر تاکی، فیلمساز شیعه انگلیسی 
و مدیر شبکه تلویزیونی اهل البیت است 
که با فیلم مستند »بردگان جنسی داعش« 
در این جشنواره حضور یافت. عبدالعلیم 
طاهر هم کارگردان عراقی است که فیلم 
»شهید« درباره شهید باقر صدر را به این 
جشنواره آورده بود. جا دارد از علی اکبر 
سیاح، مترجم زبان عربی و فرزند شهید 
مدافع حرم، سعید سیاح طاهری که کار 
ترجمــه این گفت وگوها را انجام داد هم 

تشکر کرد.  

مقاومت دارد؟
این فیلمی که من ساختم طبعا یک فیلم مقاومت 
محسوب می شــود، چرا که زندگی شهید محمدباقر 
صدر، در خدمت مقاومت علیه صدام و رژیم بعث عراق 
بود. برای همین کاملا با اهداف جشنواره فیلم مقاومت 
همراه بود. با توجه به اینکه من قبلا هم در جشنواره 
فیلم فجر حضور یافته بودم و با این فضا آشنا شده بودم، 
از من دعوت شــد تا در جشنواره مقاومت هم شرکت 
کنم و فیلمم را نمایش دهم. این جشــنواره کاملا به 
شناخته شدن فیلم من کمک می کند. همچنین این 
فیلم به مردم ایران نشان می دهد که مردم عراق چه 

دوره هایی را گذراندند و چه بر سرشان آمد. 
*  اســتقبال از فیلمتان در عراق و ایران 

چطور بود؟
اســتقبال خوبی شــد، اولا در خود عراق، چون 
داســتان این فیلم در عراق می گــذرد و درباره مردم 
و تاریخ معاصر عراق اســت. مردم امروز عراق خیلی 
علاقه داشــتند که بدانند در گذشته آنها و همچنین 
برای شهید محمدباقر صدر چه گذشته بود. در ایران 
هم فقط در دو جشــنواره فجــر و مقاومت این فیلم 
پخش شد که نمایش خصوصی محسوب می شوند و 
نه نمایش عمومی، با این حال اســتقبال خیلی خوب 
بــود و مردم خیلی با فیلم من همراهی کردند و فیلم 

را تشویق کردند.
* یکی از اهداف ما این است که ایران تبدیل 
به مرکزی برای فیلمسازان مستقل و ضدسلطه 
جهان شود. به نظر شما باید چه تدابیر و برنامه ها 
و سیاست هایی در پیش گرفته شود تا این هدف 

را عملی کنیم؟
اتفاقا این تنها جشنواره ای است در دنیا که با اسم 
مقاومت برگزار می شــود و خیلی خوب اســت که ما 
اولین بار در جمهوری اسلامی ایران و در دنیا چنین 

جشــنواره ای برگزار می کنیم و با اسم مقاومت پیش 
می رویم و از سراسر دنیا فیلمسازان و هنرمندان دنیا که 
می خواهند ضداستکبار جهانی مقاومت کنند را اینجا 
جمع کنیم. اتفاقا همه عالم می دانند که این جشنواره 
در جای درستی درحال برگزاری است. چون ایران تنها 
کشور دنیاســت که تمام قد در برابر استکبار جهانی 
ایستاده است و حرف خودش را می زند. به همین دلیل 
هم ایران می تواند مرکز ثقلی باشد برای جمع کردن 
این فیلمســازان و ما را کمک کند. اما از طرف دیگر 
آرزو دارم که این جشــنواره بزرگتر و وسیع تر شود تا 
بتوانیم از سرتاسر جهان، فیلمسازان بیشتری را جمع 
کنیم. درســت است که از کشورهایی مثل مراکش و 
لبنان و عراق و ... در اینجا فیلمسازانی حضور دارند، اما 
خیلی از فیلمسازان در مناطق آفریقا، آمریکای لاتین 
و حتی در خود آمریکا و اروپا گمنام هســتند که باید 
بتوانیم همه آنها را زیر پرچم مقاومت گرد هم آوریم 
تا بتوانیم صدای مقاومت را به همه جای دنیا برسانیم 
تا بحث خط مقاومت فقط منحصر به این منطقه نشود.

* ممنون از اینکه این فرصت را در اختیار 
ما قرار دادید. 

من هم از شما ممنونم و آروز دارم که سینماگران 
ایرانی و دســت اندرکاران سینمای ایران به سینمای 
عراق کمک کنند. چون ســطح سینمای ایران بالاتر 
است و سینمای ایران و عراق خیلی با هم فاصله دارند. 
با توجه به اینکه این دور کشور دوست هستند، می توان 
این فاصله را با همکاری فیلمســازان و شــرکت های 

سینمایی ایرانی  کم کرد. 
شبکه ارتباطی هنرمندان مقاومت در تهران

* ابتدا درباره دلیــل حضور خود در ایران 
بفرمایید.

مــن امیر تاکی، اهل انگلیس هســتم که هر چند 
اصالت عراقی دارم اما 25 سال است که در لندن زندگی 

می کنم. من در آنجا بــه کار تولید برنامه تلویزیونی و 
ساخت فیلم مستند مشغول هستم. همچنین مدیریت 
شــبکه تلویزیونی اهل البیت انگلستان که یک شبکه 
شیعی اســت را هم برعهده دارم.شبکه ما بیشتر فیلم 
مستند می سازد و پخش می کند. یکی از مهم ترین آثار 
ما، فیلم مستندی است با عنوان »بردگان جنسی داعش« 
که برای نمایش این فیلم به جشنواره مقاومت آمده ام.

*  درباره موضوع فیلمتان؛ »بردگان جنسی 
داعش« توضیح دهید.

فیلم ما درباره اتفاقاتی است که طی سال های اخیر 
در شهر سنجار افتاد. سنجار، شهری است در شمال 
غرب عراق و بین موصل و رقه قرار دارد. اکثر ساکنین 
این شهر، ایزدی ها هستند که مذهب خاص خودشان 
را دارند. داعش از همان ابتدا که به عراق حمله کرد، 
توجه خاصی به این شهر داشت و می خواست آنجا را 
تصرف کند. چون از نظر آن ها، ایزدی ها کافر هستند. 
این مردم بعد از ورود داعش، به جاهای مختلفی فرار 
کردند و دچار مشکلات زیادی شدند. بسیاری از آنها 
هم کشته و برخی هم دستگیر شدند و خیلی از زنانشان 
نیز به اسارت درآمدند و جنایات زیادی در آنجا انجام 
شد. این فیلم هم درباره آوارگان آن شهر و هم درباره 
دختران و زنانی که به اســارت و کنیزی داعشــی ها 
درآمدند و هدف سوء اســتفاده جنسی قرار گرفتند 
است. داعش حتی بازاری هم برای خرید و فروش این 
دختران در آنجا ایجاد کرد که در فیلم مســتند خود 

به افشای این اتفاقات پرداخته ایم.
*  تهران، چگونه می تواند به پایگاهی برای 

هنرمندان و فیلمسازان مقاومت تبدیل شود؟
به نظرم همین جشــنواره فیلم مقاومت به جمع 
شدن فیلمسازان و کارگردانان و تهیه کنندگان مقاومت 
از سراسر دنیا خیلی کمک می کند. یکی از مهم ترین 
وظایفی که این جشنواره می تواند ایفا کند، جمع کردن 
هنرمندان طیف مقاومت، در مرکز محور مقاومت، یعنی 
ایران است. چون ما همدیگر را نمی شناسیم و هیچ گاه 
یکدیگر را نمی بینیم و ارتباطی با هم نداریم، اما وقتی 
از سراســر دنیا می آییم اینجا و در ذیل یک جشنواره 
تحت عنوان مقاومت جمع می شــویم، با هم آشــنا 
می شویم و می توانیم هماهنگی هایی هم با هم داشته 
باشیم. بدون اینکه نیاز باشد که مسئولان جشنواره کار 
خاصی انجام دهند، خود ما در اینجا یک شبکه ارتباطی 
تشکیل می دهیم و با هم همکاری می کنیم و از دل این 
همکاری ها و انتقال تجربیات، به اهداف بزرگی نزدیک 

می شویم و خط مقاومت را پیش می بریم.
* ممنون از فرصتی کــه در اختیار ما قرار 

دادید. در پایان اگر سخنی هست بفرمایید.
نکته خاصی نیســت، فقط اینکه خیلی جشنواره 
خوبی بود و خیلی از این جشنواره استفاده کردم. هم 
فیلم های خیلی خوبی را در این جشــنواره مشاهده 
کردم و هم اینکه مخصوصا این جشــنواره باعث شد 
تا با خیلی از کارگردان ها و تهیه کنندگانی که اینجا 
دیدم از آنها برای پروژه های بعدی ایده بگیرم و حتی 
در آینده برای ســاخت آثار با هم همکاری کنیم که 

وقتی برگشتم هماهنگی هایش را انجام خواهم داد.

موضوعــات تاریخی-مذهبی همواره یکی از 
سوژه های استراتژیک در سینمای غرب بوده است. 
به طوری که بسیاری از آثار سینمایی مشهور از این 
نوع هستند. از »ال سید« و »ده فرمان« گرفته تا 
فیلم هایی مثل »هجرت: خدایان و پادشاهان« و 
»نوح«. اتفاقاً همه این فیلم ها هم مضامینی یهودی 
داشته و به بازتولید تاریخ و ایدئولوژی صهیونیستی 

کمک می کنند. 
در میان همه حماســه های تاریخی، عاشورا، 
غنی ترین، کامل ترین و جامع ترین زمینه و نرم افزار 
برای خلق بدیع ترین و شورانگیزترین درام هاست. 
یکــی از قدیمی ترین الگوهــای درام پردازی در 
هنرهای نمایشــی و تصویری–از قبیل ســینما، 
تلویزیون، پویانمایی، بازی های رایانه ای و ...- تقابل 
خیر و شــر بوده است. اگر سینمای ایران در پی 
زیباترین زیبایی ها و عاشقانه ترین داستان هاست، 
پس چرا رنگ عاشورا در این سینما کمرنگ است؟ 
حتی اگر سینما را صرفا برای تجارت و سرگرمی 
بخواهیم، باز هم حماسه عاشورا بهترین موضوع 
برای ســاخت پرجاذبه ترین و مردم پســندترین 
آثار اســت. مگر نه اینکه هنوز هم آئین های ذکر 
شهادت امام حســین)ع( و یارانش در هیئت ها، 
پرمخاطب تریــن گردهمایی مردمــی در ایران 
محســوب می شود؟ ســینمای ما در پی جهانی 

حسین کارگر

از مختارنامه 
تا رستاخیز

شدن و فتح بازارهای سینما در اقصی نقاط جهان 
است و مگر می توان داستانی جز عاشورا یافت که 
توان تسخیر قلوب انسان ها از همه ملل و نژادها را 
داشته و در عین حال، گویای فرهنگ و آرمان های 

ملی ما نزد خارجی ها باشد؟
نمونه بارز اســتفاده از چنین ســوژه بزرگ و 
سترگی، ســریال »مختارنامه« است. سریالی که 
طی سال های اخیر و به بهانه های مختلف از سیما 
به نمایش درآمده است.فیلم »رستاخیز« نیز نمونه 

دیگری از پرداختن به قیام عاشوراست. این فیلم 
به رغم سرمایه گذاری هنگفت اما به خاطر برخی 
تحریف های تاریخی صورت گرفته در متن فیلم، 
ضعف ســاختاری و همچنین نمایش نه چندان 
مطلوب چهره اسوه های قیام کربلا ازجمله حضرت 
عباس)ع(، فیلم موفقی محســوب نمی شود. اما با 
ایــن تجربه و درس گرفتــن از نقاط ضعف فیلم 
»رستاخیز« باید زمینه ساخت آثاری در شأن قیام 

اباعبدالله)ع( فراهم شود.

 یکی از اتفاقات خوب در جشنواره فیلم مقاومت که کمتر درباره آن بحث شد، 
حضور چند هنرمند و فیلمساز عراقی در این جشنواره بود. نکته مهم این است 

که این جشنواره به مناسبت سالگرد جنگ عراق علیه ایران برگزار می شود. اینکه 
فیلمسازانی از کشور عراق، در این گردهمایی حاضر می شوند و به نشانه دوستی 

دو ملت ایران و عراق، با جشنواره مقاومت همراهی و همکاری می کنند، گویای آن 
است که دولت های غربی و عربی و عبری در رسیدن به اهداف خود در جنگ هشت 

ساله، شکست خورده اند.

جمهوری اســلامی ایران،محصــول نهضتی به 
نام »انقلاب اســلامی« است که مبتنی بر آموزه ها و 
مفاهیم دین مبین اسلام بمنظور تعالی فرد و جامعه 
و ارائه الگوی رهایی بخش و انســان ســاز و ضامن 
رســتگاری جامعه بشری، شــکل گرفت و بالندگی 

پیدا کرد.
نهضت یاد شــده، در راس خود فقیه و سیاست 
مداری دینی و فرزانه و بصیر و نیز، مبارزی بزرگ را 
نشــان داشت .این نهضت نورانی، در راستای تعالیم 
آسمانی، بنا به آگاهی و میل و اراده و مبارزات مردمی 

پیش رفت و نهال جمهوری اسلامی را به بار آورد.
شــعار محوری  نهضت  مردمی امام خمینی)ره( 
»استقلال و آزادی و جمهوری اسلامی« بود.این شعار 
که در قامت انقلاب اسلامی رنگ واقعیت گرفت ، خود 
بستر قانون اساسی و میثاق ملی،به عنوان مبنای بقا 
و پویش نظام جمهوری اسلامی واقع شد.این سند،با 
رای بیــش از 98درصد مردم،در کنار مشــروعیت 

الهی،مقبولیت مردمی اش را به نمایش گذاشت.
شاکله جمهوری اسلامی به عنوان نمونه ای عینی 
از حکومت نبوی،ولایت فقیهی جامع الاطراف است 
که رهبری فرد و جامعه رادر چهارچوب نظام دینی 

یا حکومت الله عهده دار است.
همه آنچه به اشــاره و شتاب گفته شد ؛گویای 
این است که جمهوری اسلامی،حکومت افراد نیست.
حکومت جریان وحزب و گروه نیز به شمار نمی آید.نه 
با کودتا مستقر شده است و نه با انقلابی مخملین.نه 

دست پرورده غرب است و نه شرق. 
منقرض کردن نظام پادشاهی ستمگرو دین ستیز 
دو هزار و500ســاله ،پایداری در هشت سال جنگ 
تحمیلی و تمام عیار و ایستادگی در برابر بیش از 60 
کشور دنیا بدون دادن یک امتیاز کوچک و با حفظ 
اســتقلال و هویت ملی و دینی،دفع توطئه هاو فتن 
دشمن و ایادی آن وبرپایی بطور متوسط سالیانه یک 
انتخابات و...به شکلی غیرقابل انکار ماهیت مردمی 
نظــام دینی را حکایت می کند.چنــان که می توان 

درکیکارزش
پژمان کریمی

گفت؛ نظام سیاسی ایران از حیث اتکا و حمایت مردمی 
بی نظیر است.وگرنه چگونه یک نظام سیاسی می تواند 
در برابر توطئه ها و تحریم های کوچک و بزرگ دنیای 
اســتکبار و ایادی آن ،روی پا بایســتد و امروز سربلند 

قدرت نمایی کند؟!
با این وصف آیا می توان خط تمایزی میان انقلاب 

و حکومت ومردم قائل شد؟
انقلاب و نظام و کشور همگی از آن مردم است.چون 
با خواست ملی و دینی و بر پایه مبارزه و فداکاری آنها 

بوجود آمده است.
جمهوری اســلامی ،مردمی است؛ چون در دوران 
جنگ یک ســاله تجزیه طلبی و نبرد هشت سال دفاع 
مقــدس،در دوران فتنه ســال 78 و 88 و...این مردم 
بودند کــه از خانه و انقلاب و نظامشــان با نثار خون 

محافظت کردند. 
مردمی است؛ چون دین اسلام و حاکمیت و حکومت 
آن بر شئون فرد و جامعه ،خواست تاریخی مردم ایران 
از بدو انقراض ساسانیان تا مقطع 1357 بوده و هست.

بنابراین هر فــردی - هنرمند و غیر هنرمند- که 
برای پاسداری و تقویت حکومت دینی تلاش کند و از 
جان مایه بگذارد همانا فردی حکومتی است که صفات 

مردمی بودن و ارزشمداری را نهفته دارد! 
صفت حکومتی بودن در سایه سار نظام اسلامی نه 
تنها یک ارزش به حســاب می آید بلکه نقطه اوج تفکر 
جهادی اســت و از بصیرتی درونــی حکایت می کند.
بصیرتــی کــه در عصر فتن؛تبدیل بــه دری کم یاب 

شده است.
در عرصه هنر ســرزمین ایــران عناصری از روی 
بی ســوادی وبی بصیرتی وعده ای هــم بر پایه »حقد 
و کینــه« عمیق ،ســعی در تهی کردن بار ارزشــی 

صفت»حکومتی« دارند.این عده بی خرد،هر اثر هنری 
را که دارای اندیشــه دینی و دغدغه مند به استقلال 
ایران و ستیزنده با جاهلیت معاصر معنا شود،حکومتی 
و سفارشی و توجیه کننده  سیاستهای دولت قلمداد 
می کنند.پنداری که نگران هویت واســتقلال کشورو 

ارزشها بودن،در شان هنرمند نیست!...چرا نیست؟
چگونــه دفاع از حریم دیــن و حکومت دینی و 
اســتقلال در شان هنرمند نیســت اما روایت هنری 
زشت ترین صحنه های غیر اخلاقی و حیوانی و سکوت 

در برابر ظلم بیدادگران، در شان هنرمند است !
چگونه دریافت سفارش ساخت اثری دینی از طرف 
حکومت،به دلیل سفارشی بودن، بد و ناگوار است اما 
دریافت و پذیرش ســفارش ساخت فیلمی از اتحادیه 
اروپا - مثل فیلم گذشــته – قابل افتخار و نشانه ای بر 

روشنفکری عوامل آن معنا می شود؟!
 بدون شــک آن اراده ای کــه در پی معنا کردن 
هنر و هنرمند حکومتی به هنر و هنرمند ضد مردمی 
و ضد ارزشــی اســت،دقیقا با دین الهی اسلام دارای 
تعــارض و تقابل جدی اســت.این اراده در پی حذف 
دین از صحنه هنر و همه شــئون انســانی است.زیرا 
دین نفســانیت را مهار می کند و راه را بر طواغیت و 

اریکه داران ستم می بندد.
جشنواره فیلم مقاومت چهاردهمین دوره خود را 
روز جمعه نهم مهر پشت سر گذاشت.اما برخی – داخلی 
و خارجی – این رویداد را به عنوان اتفاق سترگ هنری 
کتمان کردنــد و یا نادیده گرفتند.همانانی که هنر و 

هنرمند حکومتی را بر نمی تابند.
باید گفت ؛ مهم نیست که چه کسانی و چه تعدادی 
و کدام رســانه ها و کدام دولتها در برابر جشنواره ای با 
آینه گردانی هنر دینی ایســتاده اند.مهم؛ذات برپایی 
جشنواره مختص هنرمندان متعهد داخلی و خارجی 
است که هنر دینی را در آثار خود متجلی کردند و زیر 
سایه جشنواره، دلها را نزدیک نمودند و برآن شدند که 
با هنر زمینه را برای تحقق حکومت جهانی اســلامی 

فراهم سازند.

عبد العلیم طاهر امیر تاکی


